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I když jsme byli nuceni, kvůli „anticovidovým“ opatřením, snížit počet návštěvníků, 

čišela z našeho Vinobraní veselá a přátelská atmosféra…
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Letní dopoledne v knihovně

Prvňáčci poprvé usedli do lavic

Zahájení školního roku
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Slovo starosty
Vážení spoluobčané,
opět po nějaké době bych Vás chtěl 

seznámit s  plány a  realizací záměrů 
v  oblasti investic. V  minulém vydání 
zpravodaje jsem uvedl, že pokles daňo-
vých příjmů bude mít negativní dopad 
na hospodaření a  investice obce. To se 
ukázalo jako pravdivé, nicméně propad 
příjmů byl kompenzován jednorázovým 
příspěvkem ze státního rozpočtu a  do-
plněním fi nancí do několika dotačních 
titulů. Dodatečně se podařilo získat pe-
níze na opravu komunikace na ulicích Ši-
roká a Hliník, která se realizovala na jaře, 
dále na opravu hlavní cesty na hřbitově 
a na venkovní tělocvičnu – tzv. workout 
–  který bude umístěn na sokolském 
hřišti. Tyto dva projekty musíme nově 
dokončit do podzimu příštího roku. Nyní 
dokončujeme výběr dodavatelů. 

V tuto chvíli probíhá generální opra-
va střechy na budově druhého stupně 

základní školy. Do konce roku budeme 
mít také připravenu projektovou do-
kumentaci na celkovou opravu sklepů 
a jejich sanaci proti vlhkosti. Ve sklepech 
budou vybudovány šatny pro žáky a so-
ciální příslušenství.  Konečně se také po-
dařilo dokončit výběrové řízení na dovy-
bavení odborných učeben v přístavbě. 

Dokončujeme také výběrové řízení 
na dodavatele kompletní výměny veřej-
ného osvětlení za nová LED svítidla. Na 
zmíněné projekty jsme získali dotace 
v celkové výši cca 10 milionů korun. 

Finance z  obecního rozpočtu budou 
v  dalších obdobích dále investovány do 
připravovaných záměrů. Tím stěžejním 
je přístavba nové jídelny a nová kuchyně 
v budově mateřské školy. V době uzávěr-
ky zpravodaje bude vrcholit architekto-
nická soutěž o návrh. S návrhy a výběrem 
odborné poroty bude veřejnost sezná-
mena prostřednictvím tištěného katalo-

gu a výstavy soutěžních návrhů v průbě-
hu října. Následně bude nutné prováděcí 
projektovou dokumentaci. Se stavbou by 
se mělo započít v příštím roce.  

V  okamžiku, kdy píšu úvodní slovo, 
máme již v obci potvrzeny první případy 
onemocnění koronavirem u našich spo-
luobčanů. Vzhledem k dosavadní absen-
ci vakcíny, to byla zřejmě pouze otázka 
času. Záměrně tuto informaci neuvádím 
na prvním místě, neboť není možné, aby 
se již více než půl roku vše točilo pouze 
kolem viru a opatření proti němu. Chtěl 
bych apelovat na všechny, aby použí-
vali svůj selský rozum, a  dodržovali po-
kud možno nařízená opatření a chránili 
zejména své nejbližší z  rizikových sku-
pin, tj. seniory a  chronicky nemocné. 
Nemocným, stávajícím i budoucím přeji 
co nejlehčí průběh onemocnění a brzké 
uzdravení.   

Marek Košut, starosta

Informace z radnice

Pátek 2. října 2020 od 14.00 do 22.00 hodin 

a sobota 3. října 2020 od 8.00 do 14.00 hodin

Místo konání voleb v Moravské Nové Vsi

pro volební okrsek 1 a 2: 

Budova základní školy 1. stupně, ul. Školní č.p. 4

Volič musí ve volební místnosti prokázat svou totožnost 
a státní občanství České republiky platným občanským průkazem

 nebo platným cestovním pasem České republiky.

Volič musí dbát na to, aby do úřední obálky vložil pouze jeden hlasovací lístek, 
jinak je hlas voliče neplatný. 

Při souběhu voleb musí být hlasovací lístek vložen do úřední obálky téže barvy, 
jinak je hlas voliče neplatný.

Volby do zastupitelstva 

Jihomoravského kraje České republiky
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Komunitní výsadba švestek
Naše zemědělská krajina si v posledních 7 deseti-

letích prošla výraznými změnami a ruku v ruce s nimi 
se změnilo i  to, jak ji společnost vnímá. Zrno krajin-
né mozaiky se výrazně zvětšilo, což je nepříznivé jak 
z hlediska ekologických, tak estetických funkcí kraji-
ny. Problematické jsou zejména velké, nijak nedělené 
plochy intenzivně obhospodařovaných polí. Zároveň 
se dnes jižní Morava potýká s dříve nevídanými suchy, 
proti kterým takřka nelze bojovat. Přibývá souvislých 
sérií extrémně horkých letních dnů, neprší buď vůbec, 
nebo nárazově a  jednolitá zemědělská krajina navíc 
špatně zachycuje dešťovou vodu. Vysychání krajiny 
mohou zmírňovat právě stromy. Poskytují totiž blaho-
dárný stín a zvlhčují ovzduší, čímž pomáhají obnovo-
vat malý cyklus vody zajišťující pravidelné srážky. Ten 
je narušen změnami vodního režimu způsobenými 
scelováním polí, tvorbou odvodňovacích soustav 
a dalšími technickými zásahy. Je tedy žádoucí stromy 
do krajiny navracet, a  zvyšovat tak rozmanitost kra-
jinné mozaiky, omezovat erozi, zlepšovat mikroklima 
a zpříjemňovat požitek z pobytu v krajině všem jejím 
obyvatelům i návštěvníkům. Když se výsadba stromů 
na veřejném prostranství navíc pojme jako venkovní 
společenská událost, při které se udělá potřebná prá-
ce a zároveň se stihne mnohé probrat, pozitivní efekt 
se ještě násobí.

Proto všechny občany i příznivce naší obce srdeč-
ně zveme na komunitní výsadbu stromů – obnovu 
nedávno zaniklé švestkové aleje podél Tomáškovy 

cesty. Výsadba se uskuteční v sobotu 17. října 2020 

od 9:00 hod. Sazenice stromků i další potřebný ma-
teriál zajistíme, stejně jako vodu na zalití a  základní 
nářadí. Je však vhodné vzít si s sebou pracovní rukavi-
ce, případně vlastní rýč, motyku či hrábě. Vítané bude 
rovněž drobné občerstvení.

Před výsadbou proběhne krátké zaškolení, jak 
správně vysadit strom do krajiny a jak o něj pečovat, 
aby se dobře ujal a dlouho vytrval.
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Činnost zastupitelstva a rady městyse

Zastupitelstvo městyse schválilo: 

- účetní závěrku Městyse Moravská Nová 
Ves za rok 2019.

- prodej části pozemku parc. č. 3814/1, 
nově označeném parc. č. 3814/5 za cenu 
16200,- Kč, kdy náklady s převodem nese 
kupující. 

- smlouvu o smlouvě budoucí darovací na 
část pozemku parc. č. 210 o  výměře 17 
m2 v k.ú. Moravská Nová Ves dle GP 1918-
107/2018.

- žádost o majetkové vypořádání a nabytí 
pozemků p.č. 1773/8 a 1773/9  k.ú. Mo-
ravská Nová Ves od Jihomoravského kraje 
do svého vlastnictví. 

- žádost o  majetkové vypořádání a  naby-
tí pozemků p.č. 1773/2, p.č. 1773/5, p.č. 
1773/6, p.č. 1773/4, p.č. 1773/3 k.ú. Mo-
ravská Nová Ves od Jihomoravského kraje 
do svého vlastnictví. 

- rozpočtové opatření č. 2/2020 Roz-
počtové příjmy ve výši 51.505.400,- Kč 

Rada městyse schválila: 

- prodloužení nájemní smlouvy v  bytě č. 3 v  budově úřadu 
městyse do 31.8.2020 

- ořez stromů - lípa před RD č.p. 554 na ulici Dolní, lípa před RD 
č.p. 8 na nám. Republiky, lípa před RD č.p. 229 na ulici Dolní.

- smlouvu o dílo, kdy předmětem díla je výroba 1020 kusů tex-
tilních roušek. 

- záměr prodeje části pozemku parc.č. 3814/1 o výměře 54m2 
na ulici Pod Náspem. 

- znovuotevření Mateřské školy od 11.5.2020 a zrušila své usne-
sení č. 3b/28/2020 ze dne 16.3.2020 

- prázdninový provoz MŠ, kdy je navržen provoz do 31.7., poté 
bude provoz uzavřen.      

- zadávací projektovou dokumentaci na akustická opatření na 
sokolovně a  seznam oslovených společností: STAVIKA s.r.o., 
IČ:49432991, se sídlem J. Opletala 2403/10, 690 02 Břeclav; 
RENOVA stavební a obchodní společnost s.r.o., IČ:46992707, 
se sídlem Polní 4057/27, 695 01 Hodonín; Hrušecká stavební 
spol. s r.o., IČ:25585142 U Zbrojnice 588, 691 56 Hrušky; STA-
VEBNÍ FIRMA PLUS s.r.o., IČ: 26285363, Měšťanská 3992/109, 
Hodonín; F&K&B, a.s. – stavební, projekční a  obchodní spo-
lečnost, IČO: 26 23 60 61; se sídlem Na Valtické 756/89, 691 
41 Břeclav 4; JS – abacus s.r.o., IČO: 26288591, se sídlem Hus-
topeče, Havlíčkova 613/32, PSČ 69317; Rigiform, s.r.o., IČ: 
26945614, Hodonín, Čajkovského 4243/45.  

- zadávací dokumentaci na dodávku nového veřejného osvět-
lení v rámci získané dotace MPO EFEKT, kdy osloveny budou 
společnosti TESLUX Lighting s.r.o., Brno-střed, Trnitá, Mlýnská 

Rada městyse zrušila:
- své usnesení ze dne 16.3.2020 č. 

3a/28/2020.
- své usnesení ze dne 16.3.2020 č. 

3c/28/2020.
- své usnesení ze dne 16.3.2020 č. 

3d/28/2020.

9. veřejné zasedání zastupitelstva, 25.6.2020

31. schůze rady, 4.5.2020

30. schůze rady, 16.4.2020

budou po navýšení o  505.600,- Kč činit 
52.011.000,- Kč.  Rozpočtované výdaje 
ve výši 63.976.800,- Kč budou po navýše-
ní 799.700,- Kč činit 64.776.500.,- Kč. Do 
fi nancování bude zapojen zůstatek na 
bankovním účtu ve výši 12.765.500,- Kč.  

- zrušení obecně závazné vyhlášky č. 
1/2002 Řád pohřebiště v Moravské Nové 
Vsi. 

- vyhlášku č. 1/2020 o stanovení závazných 
podmínek pro pořádání a průběh a ukon-
čení veřejnosti přístupných sportovních 
a  kulturních podniků, tanečních zábav 
a  diskoték a  jiných kulturních podniků 
a o regulaci nočního klidu.

- stanovení výše stočného pro rok 2020 
ve výši 30,- Kč bez DPH s  účinností od 
1.7.2020.

Zastupitelstvo městyse vzalo na vědomí: 

- Zprávu Odboru kontrolního a  právního 
o výsledku přezkoumání hospodaření za 

326/13,IČO: 29198992; Alternative Energy Systems a.s., Brno-
-střed, Pisárky, Hlinky 45/114 , IČO: 04381866 ; Lamberga s.r.o., 
Brno-Královo Pole, Sadová, Kociánka 8/10, IČO: 29241723, 
které o  oslovení požádali. Dále budou osloveny společnos-
ti ELVOREV s.r.o., Hodonín, Anenská 405/7, IČO: 63475219; 
František Fic, Moravská Nová Ves, U  Sokolovny 339, IČO: 
41529308; VEOS, s.r.o., Dolní Bojanovice, Záhumenice 956, 
IČO: 63490811.

Rada městyse vzala na vědomí: 

- výši nákladů na opatření spojená s epidemií COVID – 19, kdy 
náklady na šití roušek prozatím dosáhly výše 39 451,- Kč (ná-
kup látek), 61 000,- Kč (šití roušek). Náklady na desinfekci do-
sáhly 38 853,- Kč (nákup 600 l desinfekce), 3000,- Kč (doprava), 
80 000,- Kč (desinfekční stojany). Dále částka 15 263,-Kč (re-
žijní náklady skupiny dobrovolníků); 11 605,- Kč (kancelářské 
přepážky); 500,-Kč (obličejové štíty), tj. celkem 249 672,- Kč 
a doporučuje ZM uvolnit potřebnou částku v RO.  

Rada městyse doporučuje ZM: 

- schválit cenu stočného od 1.7.2020 na 30,- Kč + DPH

Rada městyse nechválila:

- společnosti Czech Outdoor prominutí či snížení nájmu po-
zemku parc.č. 1480, v k. ú. Moravská Nová Ves, na kterém je 
umístěn billboard.

- pokácení stromů - borovice před RD č.p. 196 na ulici Na Ryn-
ku, 2 ks višeň před RD č.p. 814 na ulici Vítězství.   

rok 2019 městyse Moravská Nová Ves, 
okres Břeclav. 

Zastupitelstvo městyse vyslovilo souhlas: 

- s  celoročním hospodařením městyse 
za rok 2019 s  výhradami uvedenými ve 
Zprávě o  výsledku přezkoumání hospo-
daření za rok 2019 Městyse Moravská 
Nová Ves a bez dalších výhrad ze strany 
zastupitelů a přijalo opatření k odstraně-
ní chyb a nedostatků.  
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Rada městyse schválila:

- změnu č. 1 Řádu veřejného pohřebiš-
tě městyse Moravská Nová Ves, které 
udělil souhlas Krajský úřad Jihomo-
ravského kraje dne 13.5.2020, č.j. JMK 
65897/2020.

- návrh smlouvy o  nájmu hrobového 
místa mezi Městysem Moravská Nová 
ves (pronajímatel) a nájemcem – kon-
krétní fyzickou osobou. Předmětem 
smlouvy je pronájem hrobového místa 
na veřejném pohřebišti.

- smlouvu o  vytvoření a  veřejném ne-
divadelním provozování uměleckého 
výkonu formou koncertu s  názvem: 
Trio Infl agranti s  kapelou mezi Městy-
sem Moravská Nová Ves (objednatel) 
a  Agentura Petřinová s.r.o., Pod Zám-
kem 225, 252 62 Statenice. Koncert se 
bude konat 1.5.2021 v  délce 60 min. 
Honorář činí 78.800,- vč. DPH.

- smlouvu o  vytvoření a  veřejném ne-
divadelním provozování uměleckého 
výkonu formou koncertu s  názvem: 
Děda Mládek Illegal Band mezi Městy-
sem Moravská Nová Ves (objednatel) 
a  Agentura Petřinová s.r.o., Pod Zám-
kem 225, 252 62 Statenice. Koncert se 
bude konat 1.5.2021 v  délce 60 min. 
Honorář činí 69.600,- vč. DPH.

- fi nanční příspěvek spolku Linka bezpe-
čí, Ústavní 95, Praha 8 ve výši 10.000,- 
Kč.

- příspěvkové organizaci Služby Morav-
ská Nová Ves vyřazení hmotného ma-
jetku uvedeného v  příloze. Důvodem 
je poškození a nefunkčnost majetku

- příspěvkové organizaci Služby Morav-
ská Nová Ves hospodářský výsledek za 
rok 2019 se ziskem 113.634,75 Kč a při-
dělení hospodářského výsledku za rok 
2019 ve výši 113.634,75 Kč do rezervní-
ho fondu.

- účetní uzávěrku za rok 2019 příspěv-
kové organizaci Služby Moravská Nová 
Ves, a  to dle přiložené rozvahy ke dni 
31.12.2019, výkazu zisku a ztráty ke dni 

Rada městyse schválila:

- smlouvu o  smlouvě budoucí o  zřízení věcného břemene č. 
1030059884/002 mezi Městysem Moravská Nová Ves a E.ON 
Česká republika, s.r.o., F.A.Gerstnera 2151/6, České Budějovice 
370 01. Předmětem smlouvy je umístění distribuční soustavy 
– kabel NN - parc. č. 1518, stavba „Mor.N.Ves,Kukvická,příp. 
NN,Macek“. Náhrada za zřízení VB činí 1000,- Kč.

- smlouvu o  smlouvě budoucí o  zřízení věcného břemene č. 

 32. schůze rady, 8.6.2020

33. schůze rady, 13.7.2020

31.12.2019 a přílohy k 31.12.2019.
- zpracování statického posouzení kon-

strukce jednotlivých části domu č.p. 
329 tak, aby bylo možno rozhodnout, 
které části objektu budou odstraněny.

- nabídku společnosti Stavba a  údržba 
silnic s.r.o. ve výši 119 581,- Kč na úpra-
vu a rozšíření křižovatky na ulici U Trati.        

- poskytnutí kladného stanoviska  ke 
stavbě „Přístavba provozovny ESPRIT 
plus s.r.o., Moravská Nová Ves“ na 
parc.č. 2258/11, 2279/1, 2279/3, 
2281/1, 2281/5, vše v  k.ú. Moravská 
Nová Ves. Jedná se o  změnu podoby 
přístavby výrobní haly ke stávající hale.      

- zadávací dokumentaci na opravu 
střechy základní školy a  seznam oslo-
vených fi rem kdy osloveny budou Jo-
sef Hlaváč, IČO: 10561781, se sídlem 
Moravská Nová Ves, Pod Kostelem 
534; Josef Malý, IČO: 75383411, se síd-
lem Hodonín, Čajkovského 4320/44c; 
Společnosti Střecha Petr Ševčík, s.r.o., 
IČO: 07006071, se sídlem Hodonín, Br-
něnská 4286/1b; Dušan Bartošík, IČO: 
11502908, se sídlem Břeclav, Poštorná, 
Nádražní 1264/; TESGRUP s.r.o., Velké 
Bílovice, Žižkovská 1377, IČ: 27712923; 
Milan Pánek, Hodonín, Na Výhoně 
3730, IČ:61397164.     

- nájemní smlouvy mezi Městysem Mo-
ravská Nová Ves (pronajímatel) a  spo-
lečností GasNet, s.r.o. se sídlem Klíšská 
940, 401 17 Ústí nad Labem (nájemce). 
Předmětem smlouvy je nájem plyná-
renského zařízení za účelem jeho pro-
vozování v  obytné zóně lokalita BR4 
(výstavba RD za měšťankou).

- uzavřít dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo č. 
02-0421 - Rekonstrukce komunikace u. 
Široká a Hliník mezi Městysem Morav-
ská Nová Ves (objednatel) a VHS Břeclav 
s.r.o., Lidická 3460/132, Břeclav (zhoto-
vitel).  Předmětem dodatku je snížení 
ceny díla z  důvodu méněprací. Cena 
díla dle dodatku č. 1 činí 3.967.577,- Kč 
bez DPH.

1030060725/002 mezi Městysem Moravská Nová Ves a E.ON 
Česká republika, s.r.o., F.A.Gerstnera 2151/6, České Budějovice 
370 01. Předmětem smlouvy je umístění distribuční sousta-
vy – kabel NN - parc. č. 1135/1, stavba „Mor.N.Ves,Lipová,příp. 
NN,Zálešák“. Náhrada za zřízení VB činí 1000,- Kč.

- přerušení provozu v pondělí 27. července 2020 z důvodu ko-
nání místních hodů

- Mateřské škole Moravská Nová Ves souhlas k přislíbeným da-

Rada městyse vzala na vědomí:

- oznámení o  konání veřejnosti přístup-
né akce – Hudební večer dne 29.5.2020 
v Restauraci u Sečkářů. 

- oznámení spolku Vinaříček o konání ve-
řejnosti přístupné akce – Moravská v Rů-
žovém dne 13.6.2020. 

- žádost společnosti Antares s.r.o., Jakub-
ské nám. 109/1, Brno o prominutí nájmu 
za měsíc duben 2020 v prostorech nám. 
Republiky 117. 

- materiál JM kraje – Veřejné knihovny re-
gionu Břeclavska v roce 2019 – přehled 
o činnosti. 

- žádost  o vybudování parkovacích míst 
v blízkosti baru Bolero.  

- Informaci Služby p.o. o  úpravu nájem-
ních a  výpůjčních smluv v  budově č.p. 
117, kterou mají ve správě.

Rada městyse doporučuje ZM: 

- uvolnit fi nanční prostředky na příspě-
vek spolku Linka bezpečí, Ústavní 95, 
Praha 8 ve výši 10.000,- Kč. 

- schválit novou smlouvu o smlouvě bu-
doucí na část pozemku parc.č. 210 o vý-
měře 17m2

Rada městyse pověřuje:

- zaměstnance Městyse Moravská Nová 
Ves, Zuzanu Jandákovou  k  podpisu 
smluv o nájmu hrobového místa (včet-
ně dodatků a výpovědí) mezi Městysem 
Moravská Nová ves (pronajímatel) a ná-
jemcem – konkrétní fyzickou osobou.

Rada městyse neschválila:

- umožnění parkování hostů penzionu 
Moravia na parkovišti před budovou 
č.p. 239 v době prázdnin, nad rámec již 
v současné době platné výjimky, neboť 
parkoviště neslouží pouze návštěvní-
kům základní školy.  

- úpravu regulativu plochy Vs územního 
plánu tak, aby v  bývalé administrativ-
ní budově JZD byla umožněna funkce 
bydlení.  
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Rada městyse schválila:

- smlouvu o  zřízení věcného břemene 
č. HO-14330061513/001 mezi Městy-
sem Moravská Nová Ves a E.ON Česká 
republika, s.r.o., F.A.Gerstnera 2151/6, 
České Budějovice 370 01. Předmě-
tem smlouvy je umístění distribuční 
soustavy – kabel NN - parc. č. 1174/1, 
stavba „Mor.N.Ves,U  Jordánky,příp. 
NN,Zugárek“. Náhrada za zřízení VB 
činí 2400,- Kč bez DPH.

- příkazní smlouvu mezi Městysem Mo-
ravská Nová Ves (příkazce) a Poradíme 
Vám s.r.o., Lipová 874, Dolní Bojanovi-
ce (příkazník). Předmětem smlouvy je 
zajištění výkonu činnosti pověřence 
na ochranu osobních údajů. Odměna 
činí 6000,- Kč bez DPH za každý i za-
počatý měsíc výkonu činnosti.

- prodloužit nájemní smlouvu na obec-
ní byt č. 2, Náměstí republiky 107, Mo-

rům ve výši 4000 Kč od fi rmy Hantály a.s. Velké Pavlovice.
- darovací smlouvu mezi Městysem Moravská Nová Ves (dár-

ce) a  Městem Kyjov (obdarovaný). Předmětem smlouvy je 
dar – částka ve výši 8 208,64 Kč, která bude využita na po-
krytí nákladů na vypracování právních analýz zaměřených na 
posouzení postupu správních orgánů státu vůči samosprá-
vám, které poskytla advokátní kancelář JUDr. Jany Zwyrtek 
Hamplové ve věci těžby štěrkopísku v těsné blízkosti vodních 
zdroje Bzenec komplex.

- pořadí nabídek ve výběrovém řízení na realizaci zakázky „Ob-
nova soustavy veřejného osvětlení Moravská Nová Ves v do-
tačním programu EFEKT 2020“, kdy bylo stanoveno následu-
jící pořadí nabídek: 1) ELTODO OSVĚTLENÍ s.r.o., Novodvor-
ská 1010/14, Praha 4 ve výši 2.179.999,- Kč; 2):  ELNERMONT 
s.r.o., Černovír 368, Olomouc ve výši 2.247.100,- Kč; 3) ČEZ 
Energetické služby, s.r.o., Výstavní 1144/103, Ostrava ve výši 
2.343.530,04 Kč. 

- nájemní smlouvu na byt č. 21 v Domě s pečovatelskou služ-
bou v Moravské Nové Vsi, Luční 590.

- pořadí nabídek na opravu střechy měšťanky: 1) Josef Hlaváč, 
IČO: 10561781, se sídlem Moravská Nová Ves, Pod Kostelem 
534 ve výši 3 398 563,- Kč; 2) Milan Pánek, IČ:61397164 ve výši 
3 565 004,22 Kč 3) TESGRUP s.r.o., Velké Bílovice, Žižkovská 
1377, IČ: 27712923 ve výši 3 897 411,98 Kč.

- zadání zpracování projektové dokumentace inženýrských sítí 
pro pokračování v zástavbě BR4 a dokončení chodníku podél 
komunikace směrem k ulici Jana Černého společnosti MaD 
projekt s.r.o., Na Rynku 198, Moravská Nová Ves za cenu ve 
výši 369 000,- Kč bez DPH.

- stanovení dopravního značení v uličce Pod Náspem, kdy bude 
částečně zjednosměrněna a bude omezena délka zastavení.  

- odstranění hřiště v  parku Na Rynku, v  případě že nebude 
opraveno či odstraněno jeho vlastníkem Jihomoravskou ko-
munitní nadací. 

-  spolku Vinaříček pronájem sokolovny na akci Václavský bur-
čákový pochod, konané dne 26.9.2020, za určených podmí-
nek.

34. schůze rady, 3.8.2020 

ravská Nová Vsi
- neprodloužit nájemní smlouvu na 

obecní byt č. 3, Náměstí republiky 
107, Moravská Nová Vsi 

- záměr pronájmu pozemku parc.č. 
4084/1.

Rada městyse vzala na vědomí: 

- oznámení Pavlíny Šottl Sečkářové 
o  konání veřejnosti přístupné akce – 
Hudební večer dne 7.8.2020. 

- výzvu Městského úřadu Břeclav, od-
boru stavebního a  životního prostře-
dí, k  doložení změny využití pozem-
ků parc. č. 4084/1, 4084/2, 4084/3, 
4084/5, 4084/6, 4084/7, vše v k.ú. Mo-
ravská Nová Ves – objekt kasáren

- žádost Místní akční skupiny Jižní Slo-
vácko, z.s. se sídlem Náměstí 177/2, 
691 51 Lanžhot o  souhlas se zařaze-
ním území obce do územní působ-

Rada městyse vzala na vědomí:

- oznámení Pavlíny Šottl Sečkářové o  konání veřejnosti pří-
stupné akce – Hudební večer dne 10.7.2020. 

- oznámení spolku Vinaříček o  konání veřejnosti přístupné 
akce – Hodovní otevřené sklepy dne 25.7.2020

- oznámení spolku Vinaříček o  konání veřejnosti přístupné 
akce – Víno a zpěv dne 15.8.2020

- oznámení Základní školy Moravská Nová Ves o vyhlášení ře-
ditelského volna 29. a 30. 6. 2020

- informaci od společnosti EKO-KOM o změně sazebníku od-
měn a koefi cientů bonusových složek (ceník) od 1.7.2020 za 
tříděný odpad.           

- žádost Slováckého krúžku o podporu místních hodů ve for-
mě fi nanční dotace na nedělní hodovou večeři pro přespolní 
krojované chase.

- oznámení spolku Slovácký krúžek Moravská Nová Ves o ko-
nání veřejnosti přístupné akce – Svatojakubské hody od  
25.7.2020 do 28.7.2020. Akce je zahrnuta do obecně závazné 
vyhlášky č. 1/2020 o stanovení závazných podmínek pro po-
řádání a průběh a ukončení veřejnosti přístupných

- sportovních a kulturních podniků, tanečních zábav a disko-
ték a jiných kulturních podniků a o regulaci nočního klidu.

- žádost o opravu chodníku na ulici Kamenná
- žádost o vyjádření ke stavu kanalizace na ulici Jana Černého.
- žádost  o písemné povolení uspořádání rodinné oslavy dne 

17.7.2020

Rada městyse doporučila ZM schválit:

- navýšení částky na spolufi nancování sociálních služeb v roce 
2021, kdy je požadováno navýšení na 65,- Kč/obyvatele, kdy 
RM souhlasí za podmínky, že bude navýšení akceptováno 
ostatními obcemi.  

Rada městyse neschválila: 

- společnosti Czech Outdoor, s.r.o., Na strži 2097/63, Praha 
4 o  odklad splátek nájemného za umístění billboardu na  
parc.č. 1480, v k. ú. Moravská Nová Ves.

nosti Místní akční skupiny Jižní Slo-
vácko, z.s.

- žádost spolku Vinaříček o  přehodno-
cení usnesení č. 26/33/2020 ze dne 
13.7.2020, kterým byly schváleny 
podmínky pronájmu sokolovny na 
akci spolku, zejména  ve smyslu poža-
davku položení krycí podlahy.

Rada městyse nedoporučuje ZM:

- prodej pozemků parc.č. 526, 528, 
527/1, vše v  k.ú. Moravská Nová Ves, 
za účelem výstavby obchodu se smí-
šeným zbožím a bydlení

Rada městyse neschválila:  

- podání žádosti Úřadu městyse o  po-
volení pokácení břízy, který se nachází 
na pozemku parc.č. 625/1 před jejich 
domem č.p. 106, resp. před budovou 
ÚM
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Informace z obecní knihovny
Prázdniny končí, dovolené máme 

většinou za sebou a  všichni se vracíme 
do běžného života. Vlastně ne, od le-
tošního jara to není úplně běžné fungo-
vání. Všechny nás ovlivňuje dění kolem 
koronavirové pandemie. Opět nás če-
kají některá opatření, která nám trochu 
znepříjemní každodenní bytí. Týká se to 
i knihovny. Nadále platí používání desin-
fekce rukou při vstupu do knihovny a po-
případě rouška na obličeji, pokud bude 
v knihovně více čtenářů. Ale dobrá kniha 
dokáže odehnat chmury i stres, tak mož-
nost si ji půjčit v naší obecní knihovně za 
špetku toho nepohodlí určitě stojí. Vybí-
rat můžete ze spousty nových i starších 
titulů a  samozřejmě i  ze zapůjčených 
knih z VF v Břeclavi. 

Letošní léto bylo velice různorodé. 
Začátek prázdnin byl docela studený, 
pak přišla vedra, nebo vítr a  déšť. Toto 
houpavé počasí se hodně podepsa-
lo i  na úterních dopoledních pro děti 
v knihovně. Když už jsem měla možnost 
opět se s dětmi potkávat, tak nám letoš-
ní počasí vůbec nepřálo. Jenom jeden-
krát jsme mohli využít dvůr knihovny, 
dvakrát jsem přebíhala mezi dvorem 
a  knihovnou a  jinak jsme s  dětmi byli 
v knihovně. Ale i tak si myslím, že všech-
ny děti, které letos do knihovny přišly, 
si vyrábění užily a  opět si vyzkoušely 
něco nového. Letos jsem se zaměřila na 
využívání věcí, které se většinou běžně 
najdou v každé domácnosti a nemusí se 
komplikovaně shánět. Téma bylo: „Když 
je doma nuda“. 

Takže jsme začali použitím šablo-
ny, kterou máme všichni „po ruce“. Tedy 
vlastní ruku. Děti si vyrobily ručičku na 
samolepky, které dostávaly při každé do-
polední návštěvě, ruce použily na motýly, 
mimoně a mnohé další. Druhé úterý jsme 
pracovali s  obarvenými těstovinami. Na-
vlékali jsme korále, náramky, lepili koláže 
na dřevěné destičky. Zbytek barevných 
těstovin jsem dovezla dětem do naší MŠ, 
protože letos za mnou do knihovny ne-
směly. Tak si navlékaly korálky alespoň ve 
školce na zahradě. Poslední červencové 
úterý jsme s dětmi vzlétli na 3D balónech, 
které jsme vyráběli jako vzdušné závěsy 
do prostoru nebo jako přáníčka. Po ho-
dech jsme v  srpnu pokračovali tvorbou 
různých her, které si mohou děti zahrát 
sami nebo společně s kamarády. Předpo-
slední úterní dopoledne bylo jediné, kdy 
jsem nevycházela vyloženě z  domácích 
zdrojů, i  když i  vyškrabování obrázků se 
dá doma nachystat (voskovky a  tuž), ale 
využila jsem možnost použít již připrave-
né papíry, které mohly děti vyškrabovat 
s  použitím šablon nebo vlastní fantazie. 
A  poslední dopoledne jsem děti učila, 
jak si jednoduše vyrobit „plyšáka“, když 
někam jedou a  toho svého oblíbeného 
zapomenou doma. Takže zajíčků a med-
vídků byla plná knihovna. I letos se schá-
zelo každé úterý asi 35 až 50 dětí a  do-
spělých. Všem děkuji za návštěvu těchto 
akcí a doufám, že jste si léto v knihovně 
všichni užili.  

Kromě pravidelných dopolední 
v knihovně, jsem letos kolem hodů nain-

stalovala v  parku před měšťankou, pro-
storovou hru „Lučištník“ kterou si mohli 
samostatně projít děti i  dospělí. Ohlasy 
mám vesměs pozitivní, ale i  tady se po-
depsalo počasí. Nejprve hra zmokla a po-
tom byla velká horka a málo stínu. Podob-
ných her mám víc, tak časem mohu zkusit 
rozvěsit novou. 

Jak bude vypadat podzim v knihovně, 
si zatím nedovolím odhadnout. Určitě se 
bude půjčovat, ale školní besedy, knihov-
na pro MŠ, pro klub Brouček a mnoho dal-
ších činností se bude odvíjet od vládních 
a  hygienických nařízení. Takže všechno 
budu řešit průběžně.

Chtěla bych také upozornit všechny 
čtenáře, že od 1. 10 do 31. 3 se bude půj-
čovat v zimním režimu a to v úterý i v pá-
tek od 15:00 do 18:00 hodin. Všechny 
další informace o knihovně se můžete do-
zvědět na webových stránkách: mnves.
knihovna.cz, kde můžete mimo jiné vyu-
žívat ON-LINE katalog, který vám umožní 
zjistit, které knihy máme v knihovně, kte-
ré jsou půjčené, nebo si vybranou knihu 
můžete zarezervovat.  Psát mi můžete 
na e-mail knihovny: mnvesknihovna@
seznam.cz, nebo pište SMS, popřípadě 
telefonujte na mobil: 774 600 052. Tyto 
kontakty používejte i v případě, že chcete 
knihy dovézt domů. 

Těším se, na všechny své pravidelné, 
ale i příležitostné a nové čtenáře. Jenom 
příležitostné čtenáře upozorňuji na to, že 
výpůjční doba pro knihy jsou dva měsíce. 
Pak je potřeba knihy vrátit nebo nechat 
vypůjčení prodloužit. 

Knihovnice Xenie BezchlebováKnihovnice Xenie BezchlebováKnKnK ihihovovninicece XXennenieieieie BBBBezzezezcchchleleboobooováváá
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Mateřská a základní škola

Zahájení nového školního roku 

V  úterý 1. září 2020 začal nejen pro 
žáky a  pedagogy, ale i  pro rodiče další 
školní rok. Pro děti šesti až sedmileté na-
stala zásadní změna v jejich životě, zaháji-
ly povinnou školní docházku.

Prvňáčci se dostavili se svými nejbliž-
šími na školní dvorek prvního stupně, kde 
byli všichni přivítáni. Vzhledem k  dešti-
vému počasí se děti rychle přesunuly do 
tříd, aby tak poprvé usedly do školních 
lavic…Pozdravit je přišli i  pan starosta 
a  místostarosta, potom už si vzaly slovo 
paní učitelky.

V  tomto školním roce se bude vzdě-
lávat v naší škole celkem 275 žáků ve čtr-
nácti třídách, na budově č. 4 máme šest 
tříd a  na měšťance zbylých osm tříd. Do 
prvních tříd nastoupilo celkem 33 prvňáč-
ků. Letos pro velký zájem otevřeme i třetí 
oddělení školní družiny. Učebním progra-
mem, podle kterého probíhá ve všech roč-
nících výuka, je školní vzdělávací program 
„Škola pro život“.

V  průběhu prázdnin proběhly nutné 
opravy a údržby – vymalovaly se některé 
třídy, chodby, vybavovalo se novým ná-

Mateřská škola

1. září jsme přivítali v mateřské škole celkem 97 dětí, z toho 
20 nově zapsaných  a 41 předškoláků, kteří mají vzdělávání po-
vinné. Provoz mateřské školy zajišťuje celkem 21 zaměstnanců, 8 
učitelek, 2 asistenky pedagoga, účetní, vedoucí školní jídelny, 6 
kuchařek, 2 uklízečky a školník.

Každý rok pořádá naše mateřská škola pro nově přijaté děti 
v měsíci červnu adaptační dny. Děti se v doprovodu svých rodi-
čů  seznamují s neznámým prostředím, s paní učitelkami a taky 
s novými kamarády.  Mají možnost  lépe zvládnout odloučení od 
svých rodičů a pohodovější vstup do kolektivu vrstevníků.  Ko-
ronavirová krize nám neumožnila pořádat tuto akci v tradičním 
červnovém termínu, proto jsme přichystali adaptační program 
v přípravném týdnu.

Na letošní školní rok připravil kolektiv učitelek projekt s  ná-
zvem „Doma jsme tady, v Moravské Nové Vsi“.  Děti budeme se-
znamovat nejen se současným životem v naší obci, ale i s místní 
tradiční lidovou kulturou, s tím, jak se lidé živili a bavili v minulosti. 
Chtěli bychom navštívit místní fi rmy, řemeslníky, ukázat dětem co 
je pro Moravskou Novou Ves charakteristické. 

Sokol je nejstarší a největší český neziskový spolek, který se 
zaměřuje na pohybovou gramotnost a šíření radosti z pohybu ve 
všech věkových kategoriích. V  projektu „Se sokolem do života“ 
aneb Svět nekončí za vrátky, cvičíme se zvířátky se zaměřuje 
na nejmladší generaci. Naše mateřská škola bude v letošním škol-
ním roce už po páté pracovat v tomto projektu. V jeho rámci plní 

bytkem, začala výměna střechy na měš-
ťance. 

Personální obsazení školy v tomto roce:

Vedení školy:

Ředitelka – Mgr. Hana Grossmannová
Zástupce a  výchovná poradkyně – Mgr. 
Soňa Petrjanošová

Třídní učitelé:

1. A - Mgr. Jana Komosná
1. B - Mgr. Pavla Úlehlová
3. A - Mgr. Miroslava Jančálková
3. B   - Mgr. Ivana Šestáková
4. A - Mgr. Tomáš Macák
4. B - Mgr. Lenka Domesová
5. A - Eva Cetkovská 
5. B - Mgr. Jana Budišová
6. tř - Mgr. Karla Ambrožová
7. A - Mgr. Vanda Bušková
7. B - Mgr. Jana Kmentová
8. tř  - Mgr. Mgr. Jana Tichá
9. tř - Mgr. Vítězslav Navrátil

Netřídními učiteli jsou Mgr. Jitka Ko-
nečná, Mgr. Magda Vališová, Mgr. Markéta 

děti nejrůznější pohybové aktivity ve všech třídách MŠ. Předško-
láci budou navíc zapojeni do projektu „Školky na Podluží sportují“, 
jehož cílem je zabezpečit všestranný motorický rozvoj, podporo-
vat zdraví, radost a kreativitu dětí. Tento projekt organizuje Fotba-
lový klub mládeže Podluží z.s. 

Současný stav nám nedovoluje uskutečnit některé napláno-
vané aktivity. Přesto se budeme snažit, aby děti měly při pobytu 
ve školce spoustu krásných a radostně prožitých chvilek.

Vladislava Časná

Tučková a Mgr. Pavel Šrámek. Vychovatel-
kami ve školní družině jsou Lenka Heleši-
cová, Ivana Salajková a Bc. Iva Hromková.

Asistentkami pedagoga jsou Bc. Iva 
Hromková, Mgr. Hana Nováková a  Mar-
tina Polachová DiS (pracuje i  jako školní 
asistentka ve školní družině).

Provozní zaměstnanci jsou účetní 
a  adm. pracovnice Ilona Grűnwaldová, 
pan školník Vladimír Molata a  paní uklí-
zečky Ivana Mašlaňová, Dana Kubrická, 
Zdeňka Wunschová a  Alena Sečkařová. 
Veškeré informace o  škole a  organizaci 
celého školního roku naleznete na www.
zsmnves.cz.

Základní škole Moravská Nová Ves 
přejeme do nového školního roku, aby 
tu vládla přátelská atmosféra, vzájemný 
respekt, ohleduplnost a snaha navzájem 
si pomáhat, prostě aby naše škola byla  
„Škola, do které chodíme rádi“.

Vás rodiče prosíme o maximální spo-
lupráci, jenom tak se nám všem podaří 
projít celým školním rokem bez úhony.

Za kolektiv všech zaměstnanců 
Hana Grossmannová
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Příspěvky od občanů

Vážený pane starosto,

předem mého dotazu Vás chci ujis-
tit, že si plně vážím vaší práce pro obec. 
Nicméně, v  reakci na letošní hody mi 
dovolte otevřít téma, které má původ již 
v roce 2011. Onoho roku se totiž poprvé 
v naší obci po zakončení hodové zábavy 
konala „diskotéka pod zeleným“. Reakce 
občanů byly tehdy různé. Mladí krojova-
ní byli nadšeni, lidé z okolních domů je-
jich nadšení již tolik nesdíleli. V zářijovém 
obecním Zpravodaji 2011 byl na Vás ano-
nymně vznesen dotaz ohledně povolení 
diskotéky a případného opakování v bu-
doucnu. Na otázku legálnosti diskotéky 
jste tehdy jednoznačně neodpověděl. 
Dále jste se vyjádřil, že „to nemá s folklo-
rem nic společného“. Ale především jste 
napsal: „Příště nebude něco podobného 
umožněno“. Bohužel Vás musím konfron-
tovat s faktem, že od té doby se diskotéka 
pod zeleným opakuje téměř s  železnou 
pravidelností.

U dechovky bývá zvykem, že v pozd-
ních hodinách mírně ubere na hlasitosti. 
Následná diskotéka ovšem na intenzitě 
opět přidá. Dle Obecně závazné vyhláš-
ky č. 2/2019 se stanovuje doba nočního 
klidu v době konání Krojovaných svatoja-
kubských hodů od 4:00 do 6:00. Ani toto 
letos nebylo respektováno. Letošní dis-
kotékové zakončení hodové zábavy opět 
o něco přitvrdilo a posunulo pomyslnou 
laťku výš. Bohužel to již překročilo práh 
obecné tolerance a vybudilo mě k sepsá-
ní tohoto dotazu.

Tímto Vás tedy prosím o  vyjádření, 
mají-li občané chápat hodovou diskoté-
ku pod zeleným jako novou „tradici“, čili 
je povolena a bude se konat i následující 
roky? Pokud ano, v jakém rozsahu a kdo 
bude zodpovídat za nastavená pravidla? 
Pokud povolena není, kdo bude garanto-
vat, že se v budoucnu konat nebude?

Slovy Johna Stuarta Milla, „Svoboda 
jednoho končí tam, kde začíná svoboda 
druhého“. Buďme k sobě, prosím, ohledu-
plní.

Petr Mičulka

Za tento dotaz děkuji a v jeho rámci se 
pokusím odpovědět šířeji o  problematice 
hluku. Skutečně jsem onehdá takto od-
pověděl. Hodovní diskotéka opravdu není 
tradicí. Nicméně až do tohoto dotazu jsem 
měl za to, že se skutečně nic takového nijak 

excesivně neděje. Bydlím zřejmě dostatečně 
daleko od radnice a na hodech nebývám do 
rána, abych to zažil na vlastní uši. Za bez-
pečnost a pořádek je jakožto velitel obecní 
policie, zodpovědný pan místostarosta, 
proto to nevím ani „ze služebního hláše-
ní“. Nicméně jsem si to ověřil u  strážníků 
a v úterý skutečně trvalo cca do pěti hodin 
ráno, než se podařilo poslední hodovní vy-
trvalce poslat domů. 

Nemělo by se to opakovat, noční klid je 
skutečně na hody posunut na 4:00 hodiny 
ráno a měl by být respektován. Za nedodr-
žení se omlouvám a budu apelovat na ma-
ximální dodržování nastavených pravidel. 

V  nedávné době se na obec obrátilo 
několik tazatelů a stěžovatelů s problema-
tikou hluku, resp. nočního klidu a  soused-
ských vztahů, a to ve vztahu k oslavám, ať 
už vlastním nebo návštěvníků obce. Využiju 
tohoto místa, abych krátce představil tuto 
problematiku. 

Hluk je především tzv. technický hluk, 
například z  dopravy, výroby, atd., pro něj 
jsou stanoveny jednoznačné hodnoty, je 
měřitelný, opakovaný a  reprodukovatelný. 
V  tomto smyslu ovšem není hlukem lidský 
projev, tj. mluva či zpěv, stejně jako hudba 
ve venkovním prostoru, jedná se o tzv. ná-
hodný zdroj hluku. Mimo dobu nočního kli-
du nelze takové projevy jakkoliv postihovat. 

Noční klid, je doba od 22:00 do 6:00 ho-
din, je to celospolečenský státem chráněný 
zájem, jehož smyslem je ochrana doby 
odpočinku a spánku obyvatel. To však ne-
znamená, že v této době nelze provozovat 
žádné činnosti v  podobě oslav či zábav, 
jenom nesmí narušovat noční klid. Tj. ob-
ráceně, zakázané jsou takové činnosti, kte-
ré jsou způsobilé narušit druhému klidný 
spánek. To je ovšem zcela vágní a  indivi-
duální záležitost a posoudit ji může pouze 
správní orgán v přestupkovém řízení. Žád-
né striktně dané limity v decibelech nejsou 
stanoveny. 

Obec má možnost vydat obecně zá-
vaznou vyhlášku, kterou omezí nebo zkrátí 
dobu nočního klidu. Takového výjimečné-
ho nástroje může ovšem využít pouze teh-
dy, kdy zájem na udržení místních tradic 
a na upevňování mezilidských vazeb skrze 
hlasité noční aktivity převáží nad výše uve-
deným zájmem na klidném spánku. Kdyby 
se měl vrátit k původnímu dotazu, tak obec 
stanovila, že na hody si můžeme upevňo-

vat tradice do 4:00, „závěrečná diskotéka“ 
byla tedy excesem, který naopak evident-
ně narušoval mezilidské vztahy a který byl 
způsobilý být přestupkem, pokud by byla 
povolána policie. 

Vyplývá z toho také několik závěrů. Na 
soukromé oslavy není možné vydat výjim-
ku v  obecně závazné vyhlášce - prostě se 
nejedná o  veřejný zájem. Pro pořadatele 
akcí – typicky folklorní a vinařské akce, kon-
certy, u  kterých lze usuzovat, že se jedná 
o udržení tradic a mezilidských vztahů, atd. 
pro veřejnost to znamená, že pokud bude 
akce probíhat po 22:00, je nutné ji zařadit 
v dostatečném předstihu do obecně závaz-
né vyhlášky o zkrácení doby nočního klidu. 
Upozorňuji, že zasedání zastupitelstva, kte-
ré je k tomuto kompetentní, zasedá typicky 
jednou za tři měsíce. Dle mého názoru je 
tam třeba i některé akce, které dle organizá-
torů končí „ofi ciálně“ do 22:00 hodin. Je to 
trochu alibismus, kdy se organizátor snaží 
zbavit odpovědnosti za chování návštěvní-
ků, které na nějaké místo nalákal pořádá-
ním akce. A typicky v létě, se návštěvníkům 
domů brzo nechce a baví se až do pozdních 
nočních hodin. A o pořádek po 22:00 hodi-
ně se má starat policie. 

Ještě je potřeba zmínit jeden detail. 
Nezáleží na tom, kde se akce koná a zda se 
akce odehrává venku nebo uvnitř budovy 
(u  nás typicky sokolovna). Narušit noční 
klid mohou hluční návštěvníci pokuřující 
před budovou nebo se vracející nad ránem 
domů. Pro pořadatele je nutné vždy vzít 
v  potaz, skutečný průběh akce a  chování 
jejich návštěvníků. Proto například obec za-
řazuje do vyhlášky i plesy. 

Se shora uvedeného, je zřejmé, že pro-
blematika nočního klidu, je především 
obtížně interpretovatelná, a není nijak jed-
noznačná. Vždy jde v  konečném důsled-
ku o  obyčejnou lidskou ohleduplnost, jde 
o otázku míry, o to zda se jedná o jednorá-
zovou či opakující se záležitost, její intenzi-
tu, dobu - v  létě, v  době dovolených, „gri-
lovaček“, oslav a ponocování, nám to vadí 
míň než jindy, atd. Při posuzování, zda za-
volat policii na souseda, si zkuste představit 
sebe, až třeba budete chtít také slavit něja-
ké své výročí, nebo až uslyšíte rozveselené 
turisty, vzpomeňte si na svou dovolenou, že 
na vás také nikdo nevolal policii, když jste to 
trochu „přetáhli“. 

Marek Košut, starosta 
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Děkujeme, trenére!

Je to přesně 7 let, co u našich dveří zazvonil Lukáš Frýdek a na-
bídl našemu synovi možnost naučit se hrát fotbal v nově založené 
fotbalové přípravce. Měl v ruce seznam kluků a obcházel je dům po 
domu a zkoušel jim nabídnout pravidelnou sportovní aktivitu. Nako-
nec fotbalovou přípravku sestavil. A my jsme se stali součástí tohoto 
„projektu“. 

Jsme rádi, že jsme mohli zažít sportovní nadšení malých fotba-

listů, atmosféru jejich utkání a radosti ze hry. Děti se pod vedením 
Lukáše i ostatních trenérů učili píli, vytrvalosti ale i  toleranci, umět 
přijmout, když se mi nedaří, prostě hrát podle pravidel fair-play.   

Lukáši, chceme ti poděkovat za možnost tohle všechno zažít! 
Ať se ti daří ve tvé další životní etapě.

Za spokojené děti a rodiče 
rodina Fojtíkova

Spolková činnost

Ženský sbor letos slaví  (3.část)

Vážení čtenáři Zpravodaje, chtěly by-
chom navázat v  malém seriálu na vzpo-
mínání  Ženského sboru zvaný „Neoveské 
Heriny“, který v letošním slaví 20 let od své-
ho založení.

Abychom lehce navázaly na poslední 
díl, vraťme se k našemu CD s názvem Pís-
ně s  láskou vyšívané, které jsme přivedly 
na svět spolu s  Mužským sborem z  Mo-
ravské Nové Vsi na podzim roku 2012.  
Na slavnostním večeru, který jsme spolu 
s mužáky uspořádaly ke křtu jmenované-
ho nosiče, zaznělo několik vybraných písní 
z CD v podání obou sborů i sólistů a poté 
následovala beseda u  cimbálu i  chvilka 
s  dechovkou. Mužáci připravili košt vína 
a my ženy malý raut pro hosty a sponzory. 
Oslavovaly jsme do pozdních nočních ho-
din jak jinak než zpěvem, tancem i sklenič-
kou dobrého vína.

Hudební nosič „Písně s  láskou vyšíva-
né“ je stále k mání u vedoucích sborů nebo 
na poptání na Úřadu městyse.

A léta letí neuvěřitelnou rychlostí …..  
Ženský sbor se každoročně zúčastňu-

je folklorních akcí pořádaných obcí Mor. 
Nová Ves, ať je to Den řemesel, Vinobraní, 
Slavnostní rozsvícení vánočního stromu 
nebo Žehnání vína. Samozřejmostí je 
účast na Předhodovém večeru, který pořá-
dá místní Mužský sbor.

Na jaře roku 2016 náš sbor připravil na 
místní sokolovně Košt pomazánek, téhož 
roku začátkem adventu setkání ženských 
sborů s názvem „Košt vánočního cukroví“ 
a  rok nato setkání ženských sborů s  ná-
zvem „Hrozny, ženy, zpěv“ s ochutnávkou 
pokrmů z vína nebo poživatin k vínu. 

Těmito akcemi náš sbor pravděpodob-
ně vešel v povědomí lidí svým kuchařským 
umem, protože se nám tímto dostalo po-
zvání na Festival chutí a vůní, který se koná 
v rámci Mezinárodního folklorního festiva-
lu ve Strážnici. Úkol zněl prezentovat míst-

ní speciality nebo jídlo typické pro Podluží, 
nejlépe přímo pro Moravskou Novou Ves. 
Připravily jsme tedy:  Neovesků fazulnicu 
aj se širokýma šlížkama, naše tradiční Heri-
ňácké záviny a oškvarkové pagáčky. Něco 
jsme upekly předem a některé jídlo se vaři-
lo přímo ve Strážnici, ve stánku. Byla to vy-
dařená akce, užily jsme si spoustu legrace 
a navázaly nová přátelství. 

Následně nato se o  nás dověděla re-
daktorka Českého rozhlasu Brno Hana 
Ondryášová a  kontaktovala nás s  přáním 
natočit s  námi rozhovor do pořadu Ape-
týt.  S posluchači Českého rozhlasu jsme se 
tenkrát podělily o recept na Heriňácký št-
rúdl, do pořadu Rendez-vous navrhly slo-
vo v lidovém nářečí  a zazpívaly v pořadu 
na přání našim maminkám. 

Přijaly jsme již několikrát pozvání na 
Svatomartinské zpívání do Žabčic, na 
Aprílové zpívání do Charvatské Nové Vsi, 
v posledních dvou letech jsme zpívaly na 
adventním jarmarku v Poštorné, na před-
vánočním podvečeru u  Drmolic v  Bzen-
ci, na různých setkáních sborů a  besed 
u  cimbálu, například ve Staré Břeclavi, 
v  Lovčicích, V  Čeložnicích, ve Zlechově 

a  na Mezinárodním folklorním festivalu 
ve Strážnici.

V  loňském roce se prezentovala Mo-
ravská Nová Ves na Tvrdonských národo-
pisných slavnostech v pořadu „Dědinečko 
moja“, kterého se zúčastnil i  náš ženský 
sbor.

V roce 2018 nás napadlo po 20 letech 
oživit tradici Zahrávání hodů v  Moravské 
Nové Vsi a tak jsme jej uspořádaly i v dal-
ším roce. Tato akce se bohužel nesetkala se 
zájmem krojové mládeže z okolí a bohužel 
ani nepřálo počasí, a tak jsme od pořádání 
dalšího ročníku upustily.

V současnosti máme pozvání na Před-
hodové zpívání do Ladné a  chystáme se 
taktéž na Vinobraní v Moravské Nové Vsi. 

Bohužel v této koronavirové době ne-
můžeme s jistotou slíbit, zda se uskuteční 
naše avizované setkání ženských sborů 
k našemu 20. výročí, které je plánované na 
listopad. V  každém případě Vás budeme 
včas informovat. Děkujeme všem našim 
příznivcům a posluchačům za přízeň a tě-
šíme se na další setkání při pěkné písničce 
a ochutnávce našich kulinářských výtvorů .

Liba Petrášová
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60 let obnovené činnosti Slováckého krúžku v Moravské Nové Vsi

Dne 14.10.1960 se sešlo několik míst-
ních občanů s myšlenkou znovuobnove-
ní Slováckého krúžku v  Moravské Nové 
Vsi. Nešlo o  nějakou novou věc, protože 
Slovácký krúžek byl v naší obci již několi-
krát založen. Bylo tomu i za okupace, kdy 
prakticky Slovácký krúžek udržoval tradi-
ci slovácké písně, zvyků a  krojů. Později 
krúžek zanikl a byl obnoven až po osvo-
bození naší vlasti. V roce 1946 členové SK 
nacvičili divadelní hru Lucerna. Slovácký 
krúžek pracoval až do roku 1949, kdy na-
stala dlouholetá přestávka. Opět se však 
našli nadšení lidé, kterým bylo udržování 
lidové písně a zvyků potěšením. Od roku 
1960 tak funguje Slovácký krúžek s men-
šími či většími obměnami až do dnešních 
dnů.

Prvním vedoucím obnoveného Slo-
váckého krúžku byl pan Jiří Popelka. V té 
době SK působil pod Osvětovou bese-
dou při MNV Mor. Nová Ves. Zároveň se 
vznikem krúžku začala působit i  cimbá-
lová muzika s primášem JUDr. Janem Po-
láchem. Kronikářkou krúžku se stala paní 
Ludmila Mazůchová. Díky jejím, ale i poz-
dějším, zápisům v kronice můžeme sledo-
vat činnost a historii Slováckého krúžku.

Z kroniky uvádím některé zápisy z čin-
nosti SK.

… V  neděli 26.1.1964 v  16.00 ho-
din byl uspořádán v  sále Sokolovny I. 
Krojový ples. Z  kroniky se dovídáme, 
že účast byla velmi vysoká – cca 1400 
návštěvníků. V  tradici krojových plesů 
se pokračuje dosud, vyjma 
roku 1973. V  tomto roce 
byl X. Krojový ples Okresní 
nákazovou komisí odvolán 
z  důvodu nákazy slintavky. 
Letos 25.1.2020 jsme tedy 
zorganizovali již 55. Podlu-
žácký krojový ples.

Členové SK se průběžně 
aktivně zapojovali do pro-
gramu Národopisných slav-
ností ve Tvrdonicích. Také se 
pravidelně účastnili soutě-
ží ve zpěvu, tanci – vrtěné 
a  verbuňku a  o  stárkovské 
právo. Vystupovali na dožín-
kách, besedách u  cimbálu, 
na různých akcích a oslavách 
v Moravské Nové Vsi, v okol-
ních obcích i ve vzdálenějších 
místech.

Dne 7.10.1962 se SK zú-
častnil místního Vinobraní, 
které pořádal Sokol.

Ve dnech 15. a 16.12.1962 pak členo-
vé nacvičili a uvedli divadelní hru Její pas-
torkyňa.

S  činností SK je spojeno i  pořádání 
hodů. Ve dnech 13.-15.8.1961 to byly tzv. 
„Ambrožovské hody“. Dne 25.7.1965 byly 
hody pořádány v  termínu na sv. Jakuba, 
na místě před hospodou „U  Gajdů“. Ze 
zápisů z  kroniky se dovídáme, že v  roce 
1970 se chase podařilo postavit máju vy-
sokou 52 metrů.

Součástí SK byl i  Mužský sbor. Prv-
ní zmínka v  kronice Slováckého krúžku 
o  Mužském sboru je ze 4. a  5. března 
1961, kdy sbor vystupoval v pořadu „Neo-
veské širé pole“. V témže roce na Národo-
pisných slavnostech ve Tvrdonicích získal 
sbor mužáků 2. místo. První vystoupení 
„nového“ Mužského sboru bylo na bese-
dě u  cimbálu dne 12.3.1983. Na tvrdon-
ských slavnostech si pak mužáci vyzpívali 
1. místo v soutěži mužských sborů.

Dětský národopisný soubor Jatelinka 
byl v  Moravské Nové Vsi založen na jaře 
roku 1970 pod vedením paní učitelky Ma-
rie Polanské. Základ souboru se postupně 
rozšířil o  další členy. Důležitým momen-
tem v činnosti SK byl vznik dětské cimbá-
lové muziky v roce 1984, kterou vedl pan 
Vladimír Hnátek za pomoci JUDr. Jana 
Polácha a  Karla Turzy. Poslední vystou-
pení pod vedením paní Polanské a  paní 
Vašíčkové se uskutečnilo 26.12.1993 na 
Svěcení vína v Moravské Nové Vsi. Ke zno-
vuobnovení Jatelinky došlo v  říjnu 1996 

z popudu pana Jaroslava Švacha.  V úno-
ru 1997 začaly nové vedoucí Vladislava 
Blažková (nyní Časná) a Lenka Helešicová 
připravovat pásmo „Jarmark“, se kterým 
Jatelinka uspěla na nejedné přehlídce či 
soutěži.

Ženský sbor v Moravské Nové Vsi vzni-
kl v  roce 2000. Premiérové vystoupení 
měly zpěvačky sboru u  příležitosti oslav 
40. výročí obnovené činnosti Slováckého 
krúžku v Moravské Nové Vsi.

Ve funkci starosty Slováckého krúžku 
v Moravské Nové Vsi se postupně vystří-
dali Jiří Popelka, Karel Kessel, Břetislav 
Hřebačka st., Jan Frýdek, Jaroslav Nešpor 
st., Pavel Matoušek, Milan Hasil, Květoslav 
Hřebačka, František Gajda a opět K. Hře-
bačka, který je starostou SK dosud.

Naše obec leží v samém srdci slovác-
kého Podluží a patří k těm obcím, kde se 
udržela lidová kultura a  kde dosud žijí 
lidové písně, tance, hudba, dětské hry 
a říkadla, kroje a obyčeje. Všichni ti, kteří 
se jakýmkoliv způsobem podíleli a  svůj 
volný čas věnovali a  dále věnují lidové 
kultuře a tradicím, si zaslouží velké podě-
kování. Vždyť lidová kultura a folklór patří 
do našeho kulturního dědictví.

Oslavu u  příležitosti 60. výročí obno-
vené činnosti Slováckého krúžku v  Mo-
ravské Nové Vsi překládá SK na období po 
ukončení nových opatření pro pořádání 
společenských akcí.

Za Slovácký krúžek Moravská Nová Ves
Hana Janulíková
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Ohlédnutí za hodama

,,Budú letos hody nebo nebudú?“ byla 
asi nejvíce kladená otázka po dědině. Co-
vidová pandemie všem pořádně zkompli-
kovala hodovní přípravy, ale i přesto se čle-
nové vedení Slováckého krúžku a Městyse 
Moravská Nová Ves rozhodli, že hody 
,,budú“, avšak s řadou náležitých opatření, 
které, dovolím si napsat, nijak výrazně ne-
ovlivnily jejich průběh.

Sobotní předhodovní večer patřil tra-
dičně Mužskému sboru a  jeho hostům, 
kteří nás pěknou písničkou navnadili na 
hodovní neděli. Ta začala mší svatou v kos-
tele sv. Jakuba. Krojovaná chasa se sešla 
v  hojném počtu a  spolu s  krojovanými 
dětmi tak přispěla k  slavnostnímu prožití 
hodovní mše. Odpoledne vyšel krojova-
ný průvod, doprovázen DH Zlaťulkou, od 

,,zeleného“ k panu starostovi pro povole-
ní hodů a  k  panu farářovi pro požehnání 
hodů a poté zpět pod máju, kam se začali 
sjíždět přespolní chlapci a děvčata. Večeře 
pro přespolní chasy se letos uskutečnila 
v  hodovním areálu, prostřednictvím Po-
hostinství u  Sečkářů, aby se na všechny 
dostalo a domácí chasa si tak nemusela ro-
zebírat přespolní domů. Za to patří, mimo 
jiné, velký dík Městysi Moravská Nová Ves 
za fi nanční podporu.

Pondělní krojovaný průvod vyšel opět 
od ,,zeleného“ pro stárky Milana Nedů-
chala a Petra Čerešnu obohacen o mužáky 
a jejich ženy. Pod ,,májú“ si krojované i ne-
krojované děti zatančily dětské sólo.  Ne-
smělo chybět i tradiční zvolení mužáckých 
stárků (Jaroslav Nešpor st., Ludvík Škrobá-
ček, Karel Krčmář), to vše a mnohem víc za 
doprovodu DH Bojané.

Poslední hodovní den úterý měly na 
povel stárky Veronika Matoušková a  Nikol 
Hřebačková. K tanci   a poslechu hrála DH 
Zlaťulka. O  zábavu se postarala děvčata 
a kluci z domácí i přespolní chasy. I když nás 
všechny chvilková přeháňka zahnala pod 
střechu, přesto se dále hodovalo až do rána.

Za Slovácký krúžek Moravská Nová Ves
Veronika Srncová

Z činnosti hasičů

Bývá zvykem, že poslední pátek v červ-
nu vždy pro děti připravíme rozlučkový 
táborák se sportovní sezónou. Letos to 
bylo malinko jinak, neloučili jsme se, nao-
pak jsme byli rádi, že se s dětmi po dlouhé 
době vidíme. A tak prostorem u klubovny 
zněl dětský smích do večerních hodin, užili 
jsme si spoustu her nebo jen tak si povídali 
a těšili se na nadcházející účast na letním 
táboře.

Ve dnech 26. 6. – 27. 6. se dvě naše ve-
doucí účastnili kurzu tejpování. Naučili se 
zde jak správně zrehabilitovat a „zalepit” 
širokou škálu zranění a terapeutické ošet-
ření. 

Stalo se pravidlem, že prvních 14 
prázdninových dní pořádáme se spřátele-
ným sborem dobrovolných hasičů Ostrož-
ská Nová Ves pro mladé hasiče a jejich ka-
marády letní tábor. Letošním celotáborová 
hra pod názvem „Zachraňte vojína Ryana 
a paní Broučkovou, vdovu po panu Brouč-
kovi, který vykonal epochální výlet do XV. 
století ” přinesla dětem všestranné dová-
dění a i na plazení bahnem došlo. V době 
od 1. 7. – 11. 7. 2020 se 9 táborových pra-

covníků staralo o  bezchybný chod, plné 
bříška a úsměv 43 dětí. Věřte, že v nelehké 
době plné různých nařízení a opatření se 
toto povedlo na výbornou a patří jim všem 
nesmírný dík za nelehkou práci. Je nutnos-
tí vyzdvihnout, že těchto 9 osob vykonává 
tuto činnost zcela zadarmo, ve svém vol-
ném čase a často i ze své dovolené. Odmě-
nou všem je nejen díky, ale radost a úsměv 
všech dětí, které mají na starosti.

V době prázdnin nezaháleli ani dospě-
láci našeho sboru, a  tak byla provedena 
dvakrát brigáda na úpravu a zvelebení na-
šich pronajatých prostor k činnosti.

Poslední prázdninový týden jsme 
s dětmi využili k sportovně kulturním čin-
nostem. Děti celou dobu přespávali ve sta-
nech u klubovny, a tak jsme mohli využít 
každou chvilku k  procvičení zapomenu-
tých dovedností a znalostí. Zajeli jsme na-
vštívit Zoo Hodonín a připravili pro rodiče 
dvě zábavné odpoledne.

 V září jsme se zúčastnili okresního po-
háru v Kobylí. Soutěž TFA na domácí půdě 
musela být bohužel rušena z  důvodu re-
konstrukce střechy na ZŠ. V říjnu se chystá-

me zúčastnit podzimního kola hry Plamen. 
Věříme, že jsme udělali vše proto, aby naše 
umístnění na těchto soutěžích bylo co nej-
lepší.

Další připravovanou akcí pro mladé 
hasiče a dospěláky je společný prodlouže-
ný víkend.

Všem přejeme krásné slunečné pod-
zimní dny.

Hasiči MNV
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Jatelinka

Koronavirovou epidemií byla poznamenaná také činnost 
dětského folklorního souboru Jatelinka. Kvůli zrušení veškerých 
kulturních akcí přišla Jatelinka na jaře o všechna plánovaná vy-
stoupení. Mimo jiné o  vystoupení na Mezinárodním folklorním 
festivalu ve Strážnici, kde měly spolu s Jatelinkou vystupovat také 
děti z novoveské mateřské školy.

Činnost tanečníků z Jatelinky a Jatelinečky se zastavila v břez-
nu. Od té doby zela zkušebna prázdnotou. Tanečníci z Jatelinky se 
poprvé po bezmála půlroční přestávce sešli předposlední srpno-
vý týden, kdy měli ve své zkušebně soustředění. Během toho si 
zvládli připomenout, co už uměli před koronou, a také se začali 
učit nové tance a nové písničky. Děti z Jatelinečky se sešly až v září.

O něco lépe na tom byly jatelinkové muziky – CM Lusk a CM 
Jatelinka. Během březnové a  dubnové karantény sice také ne-
mohly trénovat, nicméně po prvních uvolněních v průběhu květ-
na začaly zkoušet. 

Koncem června se dokonce dočkaly i vystoupení na akci Ha-
rafi ca Open, kde naše mladší muzika vystoupila vůbec poprvé za 
dobu svojí existence. Další dvě vystoupení muziky proběhla v čer-

venci. Nejprve na akci Gabrielovci open, podruhé na Předhodo-
vém zpívání, kde vedle našich muzik vystoupili i sólisté z Jatelinky 
– sourozenci Matěj a Karlička Kvasnovští a verbíři.

Starší muzika podvakrát zahrála na vinařské akci Vajn & šajn.
Poslední vystoupení přišlo s  posledním prázdninovým ví-

kendem. Obě muziky dostaly pozvání na předhodové zpívání 
do Týnce. Starší CM Lusk dokonce dostala příležitost doprovodit 
celý program i následnou besedu u cimbálu. V rámci programu 
doprovázela vedle mužských sborů a místních sólistů také souro-
zence Baťkovi. 

Je otázka, co čeká Jatelinku na podzim. Některé akce, na kte-
rých měla v průběhu podzimu vystupovat už byly zrušeny. V plá-
nu zatím zůstává novoveské Vinobraní, které máme v době psaní 
tohoto článku stále před sebou. Otazník zůstává nad vystoupe-
ním v brněnském Semilassu a nad adventním koncertem, který 
Jatelinka tradičně pořádá.

Doufáme, že pokud nebudeme moct na podzim a v zimě vy-
stupovat, budeme moct alespoň trénovat.

Michaela Juráčková, vedoucí muziky



ZPRAVODAJ Moravská Nová Veswww.mnves.cz

- 17 -

Mažoretky Zuzanky 

Basketbalová sezóna je  

za dveřmi

V  první polovině mažoretkového roku 
jsme, jako obvykle, trénovali nové sklady. 
Vystoupili jsme na obecním plese v Týnci, 
na plese v Hruškách a také na plese v Ostro-
vě u Macochy. Před konáním první soutěže 
nás zastavila složitá situace v zemi, a proto 
i  naše soutěže byly zrušeny. Tréninky se 
také nekonaly. 

Po dlouhé pauze jsme se setkali na sou-
středění konaném v  Ostrově u  Macochy.  
Týden nám dal zabrat, ale zvládli jsme to. 
Natrénovali jsme plno nových věcí na no-
vou mažoretkovou sezónu a  užili si plno 
zábavy. 

Od září nám začínají opět tréninky, na 
kterých budeme trénovat nové sklady a po-
kud to situace dovolí, tak se zúčastníme 
i soutěží konané v podzimních měsících. 

Tým Zuzanky Týnec, z.s.

Blíží se opět podzim, a  to znamená zahájení 
nové sezony basketbalu. Loňská zůstala neode-
hraná kvůli koronaviru, vedli jsme si nad očekává-
ní dobře. A jak se říkává, že s jídlem roste chuť, tak 
i v našem vedení zavládla spokojenost. Proto jsme 
v našem týmu přivítali jako posilu bývalého hráče 
Hodonína, taktéž účastníka Jihomoravské ligy - Ji-
řího Kostrhuna, který nyní žije v Moravské Nové Vsi. 
Takže logické vyústění jeho návštěv našich tréninků 
bylo, že nás posílí i přestupem.

Koncem srpna se rozeběhlo i jednání o posílení 
pozic pod košem, kde se rýsuje přestup Emila Chris-
topha taktéž z Hodonína. Tento hráč byl v minulosti 
základním stavebním kamenem cesty za vítězstvím 
v okresním přeboru v roce 2006. Pokud se podaří 
tento přestup dotáhnout do zdárného konce a oba 
hráči zůstanou zdraví, nejde jinak, než vyhlásit útok 
na čelo tabulky s možností ji celou ovládnout.

Kádr zůstává, až na tyto dva příchody, nezmě-
něný. Možný konec oznámil Radim Osička a Martin 
Grof. Za mě doufám, že se jim to přes léto rozleželo 
v hlavě, že jim naši fanoušci budou scházet a nako-
nec ještě prodlouží herní kariéru.

Soutěž zahajujeme na hřištích soupeřů, 3.10. ve 
Znojmě a 4.10. v Kyjově. První domácí utkání pro-
běhne 17. a 18.10. (pokud se nesejde nějaká termí-
nová kolize s kulturní akcí). První domácí utkání nás 
hned prověří - nastoupíme proti Sokolu Podolí.

Těšíme se na podporu Vás, fanoušků, na oplátku 
Vám chceme nabídnout atraktivní podívanou a zá-
bavu na sobotní večery a nedělní dopoledne.

Děkujeme všem za podporu a  těšíme se na 
shledanou v místní sokolovně!

Za TJ Sokol předseda  Jiří Víšek
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Z historie…

Sochař Franta Úprka a Moravská Nová Ves

Slavné příjmení Úprka je známo neje-
nom v  kruhu historiků umění a  umělců, 
ale i mezi obyvateli Slovácka, jejichž tradi-
ce a život oba bratři tak rádi zobrazovali. 
Sochař František Úprka (1868 Kněždub – 
1929 Tuchoměřice u Prahy), vždy trochu 
pozůstával ve stínu svého slavnějšího 
bratra malíře Josefa Úprky, zvaného Joža 
(1861 Kněždub – 1940 Hroznová Lhota). 

Životní cesta Franty Úprky

Spolu s  Jožou se po středoškolských 
studiích dostal i  Franta Úprka do Prahy. 
Zde studoval v  ateliérech významných 
sochařských jmen, jako byl Antonín Pa-
vel Wágner nebo Bohuslav Schnirch (oba 
významní autoři výzdoby Národního di-
vadla). Fyzicky sice opustil svůj milovaný 
domov, ale jak dokládá jeho tvorba, men-
tálně s ním zůstalo milované Slovácko na-
vždy. Ačkoliv se po svatbě Franta nastálo 
usadil v  Praze a  zde působil například 
v  pražské Skupině výtvarných umělců 
Mánes (SVU Mánes), stal se také zakládají-
cím členem Sdružení výtvarných umělců 
moravských (SVUM) v  Hodoníně. Mora-
vu přesto nikdy úplně neopustil a pravi-
delně pracoval v  ateliérech svých přátel 
v  rodném Kněždubu. Svá díla prezento-
val na výstavách pořádaných SVU Mánes 
a SVUM. Úspěch sklidil i v zahraničí, kde se 
poprvé představil na Mezinárodní výsta-
vě v Miláně roku 1906. Poté následovaly 
výstavy v  Benátkách, Turíně, Římě, Lon-
dýně a dalších městech. 

Období nově založené republiky zna-
menalo poslední desetiletí Úprkovy tvor-
by, které se neslo v rámci větších zakázek 
i na dnešním Slovensku. V roce 1920 vy-
stavoval díla společně s  Františkem Bíl-
kem a Josefem Václavem Myslbekem na 
pařížském Salonu. Poslední část tvůrčího 
období strávil díky zakázkám v  Bratisla-
vě, kde se zhoršil Frantův zdravotní stav. 
Franta Úprka zemřel 8. září 1929 v  Tu-
choměřicích u Prahy, kam přijel načerpat 
nové síly. Sochařovu památku a lásku ke 
Slovácku uctila manželka Otýlie Úprko-
vá, po jeho smrti tím, že veškerá díla jako 
celek i  s  etnografi ckou sbírkou přivezla 
do Domu umělců v  Hodoníně. Galerie 
výtvarných umění v  Hodoníně, bývalý 
Dům umělců a sídlo SVUM dnes spravuje 
Úprkovu pozůstalost, vlastní velkou část 
děl a nechává je nově odlévat do bronzu.

Sochařská tvorba

Mnoho badatelů se shoduje v  popisu 
Úprkovy tvorby, jako jistého psychologic-
kého exkurzu do prostředí tradičního Slo-
vácka a jeho lidu. Byl jeden z mála umělců, 
který nikdy neopustil tématiku prostého 
života lidí pracujících na polích, roztan-
čených postav v  tradičních krojích nebo 
sklíčených dívčích tváří při modlitbě. Celý 
svůj život věnoval tvorbě drobných plastik 
nebo pomníků. V rámci pomníkové tvorby 
najdeme největší koncentraci realizací na 
známých pražských hřbitovech - Olšan-
ských a  Vinohradských. Zde se nacházejí 
Frantovy nejznámější a  nejkvalitnější po-
mníková díla. Oproti Praze najdeme na 
Moravě menší část jeho pomníkové tvorby, 
v našem okolí můžeme Frantova díla najít 
na hřbitově právě u nás v Moravské Nové 
Vsi nebo v Hodoníně (A odpusť nám naše 
viny… - náhrobek rodiny Gurských a  Po-
božnost - náhrobek rodiny Ščávových). 

POMNÍK JUDr. JOŽKY MADĚŘIČE 

(UMÍRAJÍCÍ) 1928 

Hřbitov v Moravské Nové Vsi 
Mramor, životní velikost, nesignováno
Pomník nacházející se na našem hřbi-

tově vyniká mezi ostatními svým zobraze-
ním reálné postavy ze života samotného 
umělce, a to přítele Franty Úprky doktora 
Jožky Maděřiče. S Úprkou se Maděřič se-
známil na vysokoškolských studiích a oba 
patřili k  aktivním členům slováckých stu-
dentských společenských kroužků. Podo-
bu svého přítele a později známého práv-

níka a  ekonoma vyhotovil Úprka podle 
fotografi e z nemocničního lůžka. Zobrazo-
vání zesnulých ležících na náhrobcích má 
tradici již od přemyslovských knížat.  

Doktor Jožka Maděřič je na svém mra-
morovém náhrobku zobrazen v  životní 
velikosti jako maskulinní mladý muž ležící 
zabalený do deky a rozjímající. Úprka zob-
razil svého přítele v dobré kondici s rýsují-
cími se svaly. Vrchní polovina těla ukazuje, 
že je oděn nejspíše do volné nemocniční 
košile, od pasu dolů je postava zakryta de-
kou s ozdobnými střapci po obvodu. Celý 
výjev jakoby zaznamenal okamžik návštěvy 
nemocného na lůžku nebo odpolední od-
počinek. Ačkoliv bylo dílo vytvořeno podle 
fotografi e zesnulého v  nemocnici, je zde 
doktor Maděřič zobrazen jako statný muž 
s mladistvou tváří. Největší detaily můžeme 
pozorovat na zobrazení rukou a ozdobných 
střapcích deky. Hlava s obličejem je vyvede-
na velmi schematicky, jedinou drobností je 
malá vlnka na sčesaných vlasech.

Tato ukázka pozdní tvorby Franty 
Úprky na našem hřbitově, ukazuje odklon 
od milovaného tématu krojů a tradic, spí-
še k  zobrazení intimních chvil se svými 
přáteli. Ačkoliv je tento pomník některými 
badateli považován za méně zdařilý, v pro-
středí hřbitova budí silný dojem nejen 
svým zpracováním, ale i  použitím světlé-
ho mramoru. Tělo Jožky Maděřiče navždy 
svítí bělostí mramorového kamene mezi 
ostatními sousedy z vesnice pochovanými 
v okolí. 

Bc. Kateřina Seibertová
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S písničkú je to šecko hned veselejší…

Zpívali mužáci pod kaštanem u máje, 
nésla sa pěsnička pod večerem, pěkná je. 
Spomínali koně vrané, aj frajárky starodávné, 
aj frajárky starodávné.
Svítila hvězdička ve sklénečce, ve víně, 
kam ste sa poděli koně v našej dědině. 
Gdeže sú ty zahrádečky a gde spíte frajárečky,
a gde spíte frajárečky.
Kam sa nám to šecko pominúlo, hvězdičko,
daj že nám na šecko zapomenút skleničko.
Na koníčkách nepojedem, frajárečky nezavedem ,
frajárečky nezavedem.
Tá naša pěsnička také jednú ztratí hlas, 
tenkrát, až nebude pod kaštanem žádný z nás. 
Gdože potom vínko píjat bude za nás a gdo
zpívat, bude za nás a gdo zpívat. 

(Neofi ciální „hymna“ všech folklorních setkání 
podlužáckých zpěváků a muzikantů).

Podluží patří k regionu, kde se ještě udržuje a udržela lido-
vá kultura, kde dosud žijí lidové písně a tance, hudba, překrás-
né kroje, ještě i některé staré obyčeje a nářečí. Ještě i dnes zde 
najdeme lidové umělce, skladatele písní, vyšívačky, malérečky 
a zapletačky. Pracovití a dobrosrdeční lidé tento svůj kraj milu-
jí. Celé generace postupně vkládaly své radosti, starosti, lásku 
k rodné hroudě především do písní. K nejčastějším patří písně 
milostné, písně o  víně a  vinohradech, doznívají ještě i  písně 
rekrutské a vojenské, kdy se na vojnu verbovalo, písně žertov-
né i  vyprávějící o  tragických lidských příbězích, o  věrné lásce 
a i o zklamání. Nenapodobitelné kouzlo pak mají písně, které se 
zpívají k vrtěné, hošijím a verbuňku. Tyto písně – táhlé, teskné, 
ale i  furiantské s ohnivým rytmem vystihují celý život, jaký na 
vesnicích býval. Je obdivuhodné, co všechno dovede lidová pí-
seň vypovědět – prostě, jednoduše, výstižně. 

Nejrůznější snahy a  pokusy oživit slovácký folklor, kroje 
a zvyky vznikaly koncem 19. a počátkem 20. století. V této době 
také začaly vznikat tzv. „Slovácké krúžky“. Jejich počátky je třeba 
hledat v setkáních rodáků ze Slovácka, kteří žili mimo svůj rodný 
kraj. A že se už odedávna zpívalo i v Nové Vsi, ukázal mimo jiné 
i František Sušil (1804-1868), velký a nadšený sběratel lidových 
písní ve „Sbírce moravských písní“, v  níž je uvedeno i  17 písní 
z Nové Vsi. Na Slovácku a zvláště pak na Podluží se začaly „Slo-
vácké krúžky“ zakládat po roce 1945, po skončení druhé světo-
vé války. Ale nešlo o zcela něco nového, organizátoři navazovali 
na starší tradice a i na práci svých předchůdců z doby německé 
okupace, kdy v  nějaké podobě, jak to jen situace dovolovala, 

„Slovácké krúžky“ existovaly. A i v této těžké době pro český ná-
rod se snažily písněmi, kroji i zvyky udržovat staré tradice a tím 
posilovat české národní vědomí. Bohužel ale, prakticky všechny 
„Slovácké krúžky“ v průběhu okupace zanikly. 

I v naší dědině, stejně tak jako v  jiných podlužáckých ob-
cích, se po roce 1945 našla celá řada obětavých a schopných 
lidí, kteří o folklor projevili velký zájem a činnost „Slováckých 
krúžků“ se začala pomalu obnovovat. Tak tomu bylo až do 
roku 1949, ale díky určitým politickým změnám v  naší zemi 
docházelo k útlumu jejich činnosti. Až teprve v  roce 1960 se 
sešla parta nadšenců, které spojovala myšlenka znovuzalože-
ní a obnovení činnosti „Slováckého krúžku“. Vedoucím se stal 
Jura Havaš – Popelka. Zároveň se vznikem „Krúžku“ začala 
fungovat i cimbálová muzika vedená primášem JUDr. Janem 
Polachem. Poprvé se „Krúžek“ představil novoveské veřejnos-
ti 27.11.1960. Pásmo „Neoveské širé pole“, které nacvičil Jura 
Havaš – Popelka, mělo velký úspěch nejen v naší dědině, ale 
také v dalších obcích Podluží. Úspěšný byl jak celý soubor, tak 
vynikající jednotlivci. 

Ještě dnes vzpomíná starší novoveská generace na zpěvačku 
Marii Zahradníkovou, Luďku Helešicovou, Luďku Doležalovou, 
Ivanu Račickou, Jana a  Markétu Pálkovi, Janu Tučkovou a  Karla 
Čapku a další. Zrovna tak jako na Luďku Doležalovou a Josefa Hře-
bačku (vrtěná), Jarmilu Prokopovou a Jaroslava Nešpora (vrtěná), 
verbíře Josefa Doležala, Jana Frýdka, Vojtěcha Salajku, Jaroslava 
Sečkáře a  další. V  soutěži o  stárka Podluží na Josefa Hřebačku, 
Květoslava Hřebačku, v  hošijích na Vojtěcha Salajku, Jaroslava 
Sečkáře, Josefa Matúška. Ale i v ostatních dědinách byli vynikající 
interpreti podlužáckých písniček – Jožka Severín, Božena Šebe-
tovská, manželé Vavrisovi, sourozenci Baťkovi, manželé Osičkovi, 
sestry Bartošovy. Jožka Rampáček, Jožka Černý a další. Musíme 
říct, že příležitostí, při nichž se dříve zpívalo, bývalo daleko víc, než 
je tomu dnes. Dřív se zpívalo prakticky během celého roku – ve 
dnech všedních i svátečních. Celá řada plesů, bálů, karnevalů, ale 
také svatby, svíce, odvedenecké zábavy, dožínky, vinobraní, ma-
sopust, Velikonoce, Vánoce, ale také bývalo veselo a zpívalo se tře-
ba i při „šústání turkyně“, vaření trnek, při zabíjačkách a dodraných 
(audamášů). Rodiny a  známí se scházeli na narozeniny, svátky 
(speciálně se vyhrávalo všem Josefům v dědině), na Štěpána a po-
slední den v dubnu, večer před 1. májem chodila muzika dům od 
domu, až do rána. No a všechno kulminovalo na hody – svátky 
zpěvu a tance. Hodně a často se zpívalo ve sklepích, především 
ve Výmole a v Zátiší. „Den otevřených sklepů“ býval prakticky 365 
dní v roce. A jak s na jaře oteplilo, šohaji a i děvčata chodili po dě-

J ště d í á t ší ká ě čk
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dině a jen tak pro radost zpívali naše podlužácké písničky a někdy 
to končívalo i pod okny některé z dívek. Zdá se mi ale, že tak jak 
kulminuje na člověka civilizační tlak, tak se pomalu chce člověk 
vrátit k normálnímu životu. 

K udržování, obnovování a dalšímu rozvoji folklorních tradic 
přispívají na dědinách mimo jiné významnou měrou „Slovácké 
krúžky“. Je tomu tak i v naší obci, „Slovácký krúžek“ je u nás slo-
žen z mladé „chasy“, ale i zkušených folkloristů. Dále zde působí 
mužský sbor, jak jim všichni říkají „mužáci“, ženský sbor „Neoves-
ké Heriny“ a folklorní soubory Jatelinka a Jatelinečka včetně je-
jich cimbálových muzik. První zmínka o „mužácích“ je v kronice  
„Slováckého krúžku“ z března z roku 1961 a „mužáci“ se tak stali 
nositeli tradic zpěvu, krojů a  zvyků na Podluží, velké úspěchy 
mají i v zahraničí. Jejich současným uměleckým vedoucím je Ja-
roslav Nešpor st., členy jsou J. Frýdek, J. Hanzlík, M. Hasil, V. Hele-
šic, Z. Hromek, D. Jančálek, F. Gajda, J. Košut, M. Košut, P. Koudel-
ka, K. Krčmář, P. Lunga,  J. Peterka, R. Salajka, J. Sečkář, V. Sečkář, J. 
Sukup, M. Šedivý a L. Škrobáček. V roce 2000 vznikl v Moravské 
Nové Vsi i ženský sbor, vystupující nejen v obci, ale i v širokém 
okolí, včetně zahraničí. Jejich uměleckou vedoucí je Jaroslava 
Sečkářová, členkami jsou Hana Štefl ovičová, Marie Macinková, 
Anna Flamíková, Vojtěška Matoušková, Olga Němečková,  Eva 
Sedláčková, Libuše Petrášová, Marta Sečkařová, Lenka Salayová.

Folklorní soubor Jatelinka, který vznikl v  roce 1970, je spo-
jen především se jménem Marie Polanské, která soubor dlouho 
a obětavě vedla.  Činnost byla obnovena v roce 1997. Současnou 
uměleckou vedoucí souboru je Vladislava Časná, pod jejímž vede-
ním dosáhla Jatelinka několikera ocenění na celostátní přehlídce 
dětských folklorních souborů. V současné době má starší Jatelinka 
32 dětí a jejími vedoucími jsou Vladislava Časná a Jana Zugarová. 
Soubor Jatelinečka, který navštěvuje 30 dětí předškolního věku, 
vznikl v roce 2010 a vedoucími jsou Vladislava Časná a Kristýna 
Hurbanová. Organizačním vedoucím souboru je Pavel Časný. 
Obě taneční složky jsou velmi úspěšné, jejich bezprostřední dět-
ský projev získává uznání nejenom u našich, ale i u zahraničních 
diváků. Folklorní soubor doprovází dvě cimbálové muziky – starší 
a zkušená cimbálová muzika Lusk a nově vzniklá dětská CM Ja-
telinka. Vedoucí obou cimbálových muzik je Michaela Juráčková. 

Musíme se ještě alespoň krátce zmínit i o muzikantech, bez 
nich by nebyli ani zpěváci, ani písničky a tance. O historii ze star-
ších období v  obci nejsou o  muzikantech prakticky žádné pí-
semné zprávy. Ale že se tu hodně hrálo a zpívalo – ostatně jako 
v každé podlužácké dědině – o tom není sporu. První muziky byly 
gajdošské, cimbálky se objevily později. Když se ve druhé polo-
vině 19. století vraceli vysloužilci vojenských dechových kapel 
domů, někteří z nich si založili vlastní kapely, mnozí z nich muzice 
i učili, a to jak na nástroje dechové, tak i smyčcové. V Moravské 
Nové Vsi to byli bratří Jan a Michal Hřebačkovi. Kdy kapela Hře-

bačků přesně vznikla, pamětníci nedovedli určit. Nejstarší notový 
zápis, který se po nich zachoval a je psaný jedním z Hřebačků je 
z roku 1881. Po posledním kapelníkovi Františku Hřebačkovi pře-
vzal vedení kapely tehdy ještě mladý František Juráček, klarinetis-
ta, odchovanec vojenské hudby, který měl vynikající zkušenosti, 
a  to nejen praktické, ale dobře se orientoval i  v  hudební teorii. 
Kapela hrávala pod názvem „Juráčci“ a stala se jednou z nejzná-
mějších a nejvyhledávanějších kaple v širokém okolí. 

A tak, jak se říká, že lidé i knížky mají své osudy, tak se dá říct 
i o písničkách. Z podlužáckých je jedna krásnější než druhá, těž-
ko si vybrat. Ale přece jen se mi zdá, že ty starší, vznikající a zpí-
vající se před několika desítkami let, jsou s Podlužím spojeny víc, 
tak jak tomu bylo u našich otců a dědů, odrážejí práci i život jaký 
na Podluží býval. Ale, proti gustu žádný dišputát, někdo má rád 
holky, někdo zase vdolky. 

A na úplný závěr o písničkách a muzikantech si nějakou při-
pomeňme. 

Bože nám pomáhaj, šecko nám dobré daj,
naše vinohrady od škody zachovaj. 
Dyby nám přestaly vinohrady rodit,
potom by nás chlapci mohlo už aj nebyt.

Opatruj, synečku, opatruj vinohrad,
budeš pod starosť popíjat vínko rád.

Za Novú Vsú v Starej hoře,
mám tam pěkný vinohrad,
sadili ho můj tatíček,
dyž sem já byl ešče mlád.
Svoboda, svoboda, svoboděnka, dycky ně říkala má maměnka,
svoboda, to je ten poklad Boží, ten si má zachovat jeden každý. 
Važ si svoboděnky nade všecko, ztratíš – li svobodu, ztratíš šecko.

Po dolině tichý větřík povívá, už sa dívča od mamičky ubírá.
Ešče sa vás, mamko moja, pýtat mám, 
či já s vama, mamko moja bývat mám. 
Né už se mnú, céro moja, né už se mnú, koho sis vyvolila, ten s tebú.

Zaleť sokol biely pták, ku mojmu milému, 
pozdravuj ho nastokrát, pozdravuje ho nastokrát,
pověz tíško jemu.
Aby došel večer k nám, že ho pěkně prosím,
že ho velmi ráda mám, že ho velmi ráda mám, 
že ho v srdci nosím. 

Milan Hrdlička, Praha

F lkl í b J t li k kt ý ikl 1970 j
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Juráčkova kapela v roce 1959Juráčkova kapela v roce 1959
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InzerceKULTURNÍ KALENDÁŘ 2021

Jestliže plánujete v roce 2021 pořádat veřejně přístupnou 
kulturní, společenskou nebo sportovní akci a chcete, aby byla 
zahrnuta v tištěném kalendáři kulturních akcí pro rok 2021, 
informujte nás o tom prosím na email sekretariat@mnves.cz 
nebo zavolejte na tel. 774 722 714 - Petře Frýdkové. To stejné 
platí, pokud máte vinařství či ubytování (kontakty na vinaře 
a ubytovatele z letošního kulturního kalendáře automaticky 
zveřejníme i v kalendáři 2021).
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Fotogalerie z uplynulých akcí

Hasičský tábor

CM Lusk + CM Jatelinka Mladí hasiči

Mažoretky Zuzanky

Děti v MŠ
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